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VEIVISER: Hege Cecilie Hjømerud, dag
lig leder i Lillestrem 2020, vil hjelpe til
reisende med å skaffe seg oversikten i
Lillestrøm. DEL 2, SIDE 2 OG 3
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33-åring
tiltalt for
ulvedrap

SKJØT ULV: 33-åringen som skjøt
denne ulven i Nes i fjor sommer
er tiltalt av økokrim.

SIDE 2 OG 3

Tidenes yngste
europacupvinner

HISTORISKE
HENRIK

SUVEREN: Henrik Kristoffersen
(17) slo til igjen. I Bulgaria i går
tok alpinisten sin andre seier på
to dager. SIDE 20 OG 21
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Nå skal byen

4 kjærlige
Valentine-sider
KJÆRLIGHE1 Karol hilser til Tessa.
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ROPER VARSKU: —Vi må snu før vårt gode helsevesen ligger i ruiner, sier Ahus-forsker Eli Berg. Hun har fulgt 80 Ahus-ansatte ved 11 av

snitt i fire år: Før, under og etter omorganiseringen og innflyttingen til nytt sykehus i perioden 2006-2010. Det har resultert i boka «På hel-

sa løs».
FOTO: TOM GUSTAVSEN
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AHUS-FORSKER SLÅR ALARM

Frykter helseveser
Norske sykehus styres
etter en bedrifts
Økonomisk modell som
ble vraket i Skottland
allerede i 2004. — Vi må
snu før vårt gode helse—
vesen ligger i ruiner, sier
Ahus-forsker Eli Berg.

Elisabeth Lunder

-

ellu@rb.no 63 97’ 9608

S LØRENSKOG
I boka «På helsa løs» roper hun et
varsku mot den økonomiske ideo
logien bak moderniseringen i of
fentlig sektor. Hun mener varsel
lampene bør lyse på flere hold i
helsevesenet:
R Helseforetakenes makt
• Samhancfflngsreformens faktu
rering
• Nye krav til fastlegene.

— Hensikten var god, men ideene
forvitrer i den bedriftsøkonomiske
butikk-tenkningen. økonomimo
dellen er på koffisjonskurs med sy
kehusets sanifunnsoppdrag. Stor
tinget har langt på vei gitt fra seg
den politiske styringen til helse
foretakene. Derfra fortrenger den
produksjonsbaserte økonomiske
tenkningen medisinske og men
neskelige aspekter ved sykehus
virksomheten. Idag bruker leger
på sykehus under halvparten av ti
den sin på pasientene. Istedet for å
jobbe med det vi er utdannet for,
bærer vi vann til byråkratene.

— Det er sterke ord?
— Ja, men det er sant: Bjarne Hå

kon Hanssen snakket i sin tid om å

, Taushetsplikten er
truet av åpent

styrke fastlegene. Nå er k-en borte.
Styringen av sykehusene foregår
som om et sykehus er en produk
sjonsbedrift, mens det i realiteten
er et kunnskapsbasert verdiverk
sted, der den gode løsningen nød
vendigvis ikke alltid erå finne om
gående, men gjennom dialog og
trinnvise utredninger. Det tar ikke
dagens tenkemåte høyde for, sier
Berg.

Fulgte 80 ansatte
I boka «På helsa løs - økonomifo
kuset i norske sykehus» har Berg
fulgt 80 Ahus-ansatte ved Il av
snitt i fire år: Før, under og etter
omorganiseringen og innflytting
en ifi nytt sykehus iperioden 2006-
2010. Berg har selv 40års erfaring
som lege, men var ny ved Ahus da
hun startet arbeidet ved Senter for
helsefremmende arbeid ved Ahus
i2006.

— Det er de ansattes bekymring-
er som bæres fram i boka. Jeg ble
selv svært overrasket over at så
mange forteller om stor fagligfrus
trasjon. Helsepersonell er vant til
å strekkseg til det ytterste for pa
sientene. Bekymringen er hva
denne frustrasjonen kan gjøre
med det faglige miljøet i organisa
sjonene — og sist, men ikke minst:
Rekrutteringen, sier Berg.

Krevende prosess
Som allmennpraktiker har hun
møtt pasienter som har erfart sto
re, statlige omorganiseringer:

- Omstilling er krevende. Man
skal tilpasse seg. I sykehussekto
ren har man gått fra en tverifagilg
dialog til at profesjonene i stor
grad kommuniserer via datamas
kiner. Dermed mister organisasjo
nen en del av kompetanseutveks
lingen.

Språkets makt
Berg sier at produksjonsretorik
ken har sneket seg inn i sykehus
vokabularet. Men sykehuset erik
ke en fabrikk som bearbeider rå
varer til ferdige produkter for et
marked.

— Fiosofen Wittgenstein sa
«Språket forhekser forstanden»,
altså at ord skaper virkeligheten.
Når den herskende retorikken er
på kollisjonskurs med helsearbei
dernes innprentede ansvar for pa
sienten, er det fare på ferde, sier
Berg.

Hun synes Ahus er et flott syke
hus med flotte medarbeidere, men
hun frykter for slitasjen.

— Ahus er bygget slik man byg
ger sykehus nå for tiden: Med åpne
løsninger. Fint og flott, men med
alvorlige konsekvenser for taus
hetsplikten. Hvis pasienten ikke
er trygg på at taushetsplikten hol
des, risikerer vi at pasienten for
teller for lite — og i ytterste konse
kvens kan få feil diagnose.

— Helse Sør øst-sjef Bente
Mikkelsen kan vise til sterk
produktivitet i sykehusene?

— Hun vurderer ut fra tall, og det
forteller ikke hele sannheten. En
periode lå deler av planlagt forsk
ning ved Ahus nede, fordi legene
måtte prioritere produksjonen, det
vil si pasientbehandlingen, i den
store omorganiseringen av Ahus.
Det er et problem for et universi
tetssykehus når planlagt forsk
ning ikke kan finne sted. Rent
regnskapsmessig framkom det
imidlertid som en pluss i regnska
pet, sier Berg, og fortsetter:

— Dagens tenkemåte bortenfor
politisk kontroll er i realiteten en
rystelse av vel ferdsstaten, slik vi
kjenner den, sier Berg.

kontorlandskap

MYE BRA: — Nye Ahus er et moderne, godt sykehus med flotte ansatte som strekker seg langt. Men den åpne arkitekturen er en trussel mot t

Eli Berg. Hun mener likevel at økonomitenkningen i helsevesenet er på kollisjonskurs med helsevesenets samfunnsoppdrag.
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DEBATrBOK:— Detteer en
lettiestbok om
et alvorlig te
ma. Håpeter
at folk enga
sjerersegi ut
viklingen av
detgodehel
setilbudetsom
er byggetopp
etterkrigen,si
er Eli Berg.

0VERRASKE1
Eli Berg ble
overrasket
overfunnene
hun gjordeved
å følge 80 an
satteoverfire
år gjennom
over[lyttingen
til ny organisa
sjon i nyttsy
kehus.

TorsteinDavidsen
toda@rb.no

_______

mengir samtidigEli Bergrett
63804782 i mange av påstandeneom

norskhelsevesen.
— Jeger helt enigi at politi

kernehargitt fra segstyring
entil helseforetakene.Man la
ter som om manhar styring,
men overlater den til Helse
Sør-østnårdetblir litt vanske
lig, sierhun— og viser til den
pågåendeomorganisermgen
avsykehusenei Oslo.

— Dener for dårligplanlagt,
deter ikke sattavnoktid eller
pengerogmanharikke klart å
skapeentusiasmepågrasrota.
Reformerbør ikke tres ned
overhodetpåansattenedover
i systemet, mener Kjønaas
Kjos.

— Menjegerikke enigi atsy
kehuseneerblitt produksjons
bedrifter.Haddede vært det,
ville manikke latt demforfat
le, menstyrketvedlikeholdet
for å økeproduksjonenoghin
dre at byggeneråtnerpå rot,
leggerhuntil.

- Er detfor mye økonomi-
fokus?

— Ja,vi menerjo det— ogdet
går heller ikke i hop økono
misk.Deøkonomiskekravene,
resultatkraveneogkravenetil
oppgraderingi oppdragsdoku
menteneer ikke forenhigemed
virkeligheten. Men budsjet
tene skal holdes, og dermed
blir økonomienmer styrende
enn behovet.Det blir skum
melt nåret stortflertall av le
gerog sykepleiereoppleverat
beslutningenedetar ikke bare
skalværemedisinskfundert,
menogsåøkonomisk,sierKa
ri KjønaasKjos.

• LØRENSKOG
— Det er bra med debattom
foretaksreformen,for den er
Ikke perfekt — men felles for
kritikerneer at ingenav dem
harkommetopp mednoehel
hetlig alternativ, mener Are
Helseth(Ap), medlemavhelse
og omsorgskomiteenpå Stor
tingetog Ahus-direktøri 2003
og2004.

— Unntaketer Frp, som vil
styresykehusenegjennomet
sykehusdirektorat— noe som
er etheltusedvanligdårligal
ternativ,leggerhantil.

Helt nødvendigreform
Helsethmenersykehusrefor
men som kom i 2002 var helt
nødvendigfor å klareå forbe
redesykehusverdenenpåalle
storeframskritt innenmedisi
nen.

- Det harNorgeklart bedre
ennalle andreland i Europa.
Mensvi tidligerevar midt på
treetinnenkreftbehandling,er
vi nåhelt i tet, sierhan.

— Mendeterselvsagtromfor
forbedring,og jeg er enig i at
litt for mange i sykehusene
hartatt i bruket språkfra næ
ringslivetpåtrossav at syke
husetsegensjargongfungerer
minstlike bra.

Helsethmenerdetalltid har
værtet økonomifokusi syke
husene,slik deterdeti allean
dresektorer.

- Vi vil aldri kommebortfra
det.Men deterogsået faktum
at sykehuseneerblantdesek
torene i Norge som har hatt
den størsteøkonomiskevek
stendesisteti åra.

— Kunne det vært enda
bedreuten de sammekra
venetil fortjeneste?

- Man skal aldri værefor
bastanti forsvaretav det be
stående,men jeg etterlyser
som sagtet heihetligalterna
tiv, og tror ingeni dagønsker
at fylkene skal styre sykehu
seneigjen. Alt i alt menerjeg
vi har gjort veldig myeriktig
pådetteområdeti Norge,sva
rerAre Helseth.

- Gitt fra segstyringen
Helse-ogomsorgskomitémed
lem Kan KjønaasKjos (Frp)
fra Lørenskogerenigi atsyke
husreformenvar nødvendig—

ets
framtid

VEKST: HelsepolitikerAre Helseth(Ap) er enig i atdeter myefo
kus påsykehusøkonomi,menminnerom denøkonomiskeveksten
sykehuseneharopplevddesisteti åra. FOTO: TORSTEIN DAVIDSEN

Helseth:Vi har
gjort myeriktig
MensKan KjønaasKjos (Frp) langtpåvei støtterEli
Bergskritikk avmåtennorskesykehusdrivespå,
etterlyserAre Helseth(Ap) ethelhetligalternativ.

kontorlandskapeneer hyggelige,men ikke funksjonellefor konsentrasjonsarbeid,sier legeog forsker
ALLE FOTO:TOM GUSTAVSEN

LA .--.. I ENIG: Stor
tingsrepresentantKan Kjønaas
Kjos (Frp) fra Lørenskog.

FOTO: TOM GUSTAVSEF


